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Protokół nr 8/16 

z posiedzenia Komisji Rolnictwa 

z dnia  27 września 2016 roku 

 

1) Otwarcie obrad Komisji. 

 

Pan Bogdan Domżalski  Przewodniczący Komisji Rolnictwa dnia 27 września 2016  

roku o godzinie 14:00 otworzył obrady Komisji  Rolnictwa. Powitał członków Komisji 

Rolnictwa oraz zaproszonych gości w osobie Pana Mariusza Stachowiaka Kierownika 

Biura Powiatowego Agencji Restrukturyzacji i Modernizacji Rolnictwa we Włocławku, 

Pana Jana Jaroszewskiego specjalisty ds. produkcji roślinnej, energii odnawialnej Ośrodka 

Doradztwa Rolniczego, Pana Eugeniusza Lewandowskiego – Pracownika Wydziału 

Ochrony Środowiska i Administracji Budowlanej, Panią Joanne Głąbicką – Pracownika 

Wydziału Finansowo-Księgowego.  

 

 Lista zaproszonych osób stanowi załącznik nr 1 do niniejszego protokołu.  

 

2) Stwierdzenie quorum.  

 

Przewodniczący Komisji na podstawie listy obecności stwierdził, że w obradach 

uczestniczy 3 radnych, co wobec ustawowego składu Komisji, liczącego 3 osoby stanowi 

wymagane quorum, a zatem obrady są prawomocne.  

Lista obecności radnych stanowi załącznik nr 2 do niniejszego protokołu.  

 

3) Przyjęcie porządku obrad.  

 

Przewodniczący Komisji poinformował radnych, iż wraz zawiadomieniem o posiedzeniu 

Komisji otrzymali porządek obrad. 

Przewodniczący Komisji przedstawił porządek obrad: 

Porządek obrad: 

1) Otwarcie obrad Komisji. 

2) Stwierdzenie quorum.  

3) Przyjęcie porządku obrad. 

4) Przyjęcie protokołu nr 7/16 z posiedzenia Komisji Rolnictwa z dnia 24 czerwca 2016 r.  

5) Informacja o wykonanych zadaniach za rok 2015 przez Powiatowy Zespół Doradztwa 

Rolniczego we Włocławku z/s w Kowalu.  

6) Informacja o działalności ARiMR w zakresie wypłacanych dopłat bezpośrednich i 

składanych wniosków na rok 2015. 

7) Omówienie sytuacji w rolnictwie w związku z wystąpieniem klęski suszy na terenie 

Powiatu Włocławskiego.  

8) Sprawy różne. 

9) Zakończenie obrad Komisji. 

 

 

Przewodniczący Komisji zapytał członków Komisji, czy mają uwagi do przedstawionego 

porządku obrad? 



Przewodniczący Komisji poinformował, że członkom komisji zostały dosłane materiały tj. 

uchwała nr 309/16 Zarządu Powiatu we Włocławku z dnia 19 września 2016 roku. W 

związku z powyższym Przewodniczący Komisji zaproponował poszerzenie porządku obrad 

o punkt pod nazwą: Sugestie i wnioski komisji do projektu budżetu Powiatu Włocławskiego 

na rok 2017 z uwzględnieniem założeń do projektu budżetu Powiatu Włocławskiego na rok 

2017 wynikających z uchwały nr 309/16 Zarządu Powiatu we Włocławku z dnia 19 

września 2016 roku, który byłby punktem 8 a dotychczasowy punkt 9 będzie punktem 10. 

Przewodniczący Komisji zapytał członków Komisji, czy mają inne propozycje do porządku 

obrad. Wobec braku innych propozycji Przewodniczący Komisji zapytał, kto jest za 

poszerzeniem porządku obrad  punkt Sugestie i wnioski komisji do projektu budżetu 

Powiatu Włocławskiego na rok 2017 z uwzględnieniem założeń do projektu budżetu 

Powiatu Włocławskiego na rok 2017 wynikających z uchwały nr 309/16 Zarządu Powiatu 

we Włocławku z dnia 19 września 2016 roku i przeprowadził procedurę głosowania. 

Wyniki głosowania: 

Za-3 

Przeciw-0 

Wstrzymało się-0 

Na podstawie przeprowadzonego głosowania Przewodniczący Komisji stwierdził, że 

porządek obrad został poszerzony o punkt: Sugestie i wnioski komisji do projektu budżetu 

Powiatu Włocławskiego na rok 2017 z uwzględnieniem założeń do projektu budżetu 

Powiatu Włocławskiego na rok 2017 wynikających z uchwały nr 309/16 Zarządu Powiatu 

we Włocławku z dnia 19 września 2016 roku. 

Przewodniczący Komisji zapytał, kto jest z przyjęciem poszerzonego porządku obrad i 

przeprowadził procedurę głosowania. 

Wyniki głosowania: 

Za-3 

Przeciw-0 

Wstrzymało -0 

Na podstawie przeprowadzonego głosowania Przewodniczący Komisji stwierdził, że 

komisja przyjęła porządek obrad. 

 

Porządek obrad: 

1. Otwarcie obrad Komisji. 

2. Stwierdzenie quorum.  

3. Przyjęcie porządku obrad. 

4. Przyjęcie protokołu nr 7/16 z posiedzenia Komisji Rolnictwa z dnia 24 czerwca 

2016 r.  

5. Informacja o wykonanych zadaniach za rok 2015 przez Powiatowy Zespół 

Doradztwa Rolniczego we Włocławku z/s w Kowalu.  

6. Informacja o działalności ARiMR w zakresie wypłacanych dopłat bezpośrednich i 

składanych wniosków na rok 2015. 

7. Omówienie sytuacji w rolnictwie w związku z wystąpieniem klęski suszy na terenie 

Powiatu Włocławskiego.  

8. Sugestie i wnioski komisji do projektu budżetu Powiatu Włocławskiego na rok 2017 

z uwzględnieniem założeń do projektu budżetu Powiatu Włocławskiego na rok 2017 

wynikających z uchwały nr 309/16 Zarządu Powiatu we Włocławku z dnia 19 

września 2016 roku.  

9. Sprawy różne. 

10. Zakończenie obrad Komisji. 

 



 

Porządek obrad stanowi załącznik nr 3 do niniejszego protokołu.  

 

4) Przyjęcie protokołu nr 7/16 z posiedzenia Komisji Rolnictwa z dnia 24 czerwca 2016 

r.  

 

Przewodniczący Komisji zapytał członków Komisji, czy mają uwagi do protokołu 

sporządzonego z ostatniego posiedzenia Komisji Rolnictwa?  

Wobec braku uwag Przewodniczący Komisji zapytał członków Komisji, kto jest za 

przyjęciem protokołu nr 7/16 z posiedzenia Komisji Rolnictwa z dnia 24 czerwca 2016 roku 

i przeprowadził procedurę głosowania.  

Wyniki głosowania: 

Za-3 

Przeciw-0 

Wstrzymało się-0 

Na podstawie przeprowadzonego głosowania Przewodniczący Komisji stwierdził, że 

Komisja przyjęła protokół nr 7/16 z posiedzenia Komisji Rolnictwa z dnia 24 czerwca 2016 

roku. 

 

 

5) Informacja o wykonanych zadaniach za rok 2015 przez Powiatowy Zespół 

Doradztwa Rolniczego we Włocławku z/s w Kowalu.  

 

Przewodniczący Komisji powiedział, że na dzisiejszym posiedzeniu obecny jest Pan Jan 

Jaroszewski specjalista ds. upraw roślin okopowych ODR Zarzeczewo, którego poprosił o 

przedstawienie tematu. 

Pan Jan Jaroszewski specjalista ds. upraw roślin okopowych ODR Zarzeczewo 

poinformował, że ODR pracuje na 12 gminach powiatu włocławskiego. Siedziba znajduje 

się w Kowalu w Urzędzie Gminy. Kolejna siedziba znajduje się na ul. Ogniowej, przy 

ARiMR we Włocławku. Powiat włocławski jest największym z 19 powiatów. Powiat 

świecki jest również prężnym powiatem, który ma 12 gmin. Przyjęty plan na rok 2015 w z 

niewielkimi różnicami został wykonany z nawiązką. Nadal występuje tendencja wzrostowa 

w zagadnieniach rolnośrodowiskowych szczególnie w gospodarstwach mniejszych (co jest 

specyfiką powiatu włocławskiego) szukających dodatkowych środków finansowych 

niezależnych od zawirowań cenowych czy pogodowych. Dodatkowo w bieżącym roku 

dwóch pracowników z uprawnieniami ekspertów przyrodniczych wykonało 27 ekspertyz 

przyrodniczych dla programu rolnośrodowiskowego. Działania w zakresie wspierania 

przedsięwzięć „ rolnośrodowiskowo - klimatycznych" w gospodarstwach rolnych należy 

uznać za duży sukces zespołu. Nowym zagadnieniem w powiecie włocławskim od 2013r 

były zagadnienia związane z wydzieleniem Obszarów Szczególnie Narażonych(0SN). Po 

prezentacji projektu programu działań przystąpiono do kontynuacji cyklu szkoleń i porad 

dla rolników. Nadal rosnąca jest grupa rolników korzystająca z rozliczenia podatku VAT i 

dochodowego przez biuro PZDR ( wzrost z 40 do 50 klientów) w związku z tym 

przeszkolono kolejną trzecią osobę do pracy w tym kierunku. Poprzez działalność 

szkoleniowo-doradczą wspierano rolników w prowadzeniu poszczególnych kierunków 

produkcji oraz prowadzeniu wymaganej przez ARiMR dokumentacji, aby uniknąć 

ewentualnych sankcji finansowych. 



Pierwsza próba z poletkami owsa w 2014r ( 7 odmian) na małych powierzchniach dała tylko 

możliwość oceny wizualnej poszczególnych odmian dlatego też w br. założono poletka 

demonstracyjne rzepaku ozimego, pszenicy i jęczmienia ozimego celem oceny możliwości 

produkcyjnych odmian mieszańcowych i populacyjnych w warunkach gospodarstwa na 

większych powierzchniach, stanowiły one bazę do odwiedzin, lustracji i szkoleń zdobywając 

uznanie rolników. Jeśli chodzi o prowadzenie działalności informacyjnej wspierającej rozwój 

produkcji rolniczej (w tym krótki opis wyników realizowanego upowszechnienia) 

Program realizowany poprzez działalność szkoleniową porady i lustracje bezpośrednio w 

gospodarstwach rolnych. Szczególną uwagę zwracano na agrotechnikę, chów zwierząt, 

omawiano występujące zagrożenia i sposoby ich ograniczania oraz unikania. W ramach 

upowszechnień realizowane były trzy tematy w wyniku ich realizacji można było dojść do 

następujących wniosków : 

1. Długotrwała susza pozwoliła wytypować odmiany jęczmienia ozimego, pszenicy 

ozimej oraz rzepaku ozimego najmniej wrażliwe na jej działanie ( zaliczyć tu można 

takie odmiany: jęczmień ozimy SOULEYKA, pszenica ozima TOBAK, rzepak ozimy 

MERCEDES) 

2. Duże znaczenie miała również bonitacja gleb zauważyć było można że odmiana 

rzepaku SHERPA plonuje stabilnie na słabszych glebach. 

3. Zauważono również, że w naszym terenie stabilniej plonowały pszenice populacyjne. 

Upowszechnienie z produkcji zwierzęcej dotyczące oceny dobrostanu przyniosło pozytywny 

wynik, ogólna tendencja zmniejszającego się pogłowia wpływa korzystnie na warunki ich 

przebywania, mimo to zalecono korektę oświetlenia naturalnego i powiększenie płyty 

obornikowej. W 2015 roku odbyły się trzy spotkania z uczestnikami grupy celowej w tym 

jedno z pomiarem mikroklimatu. W tym okresie rozmawiano z rolnikami na temat warunków 

utrzymania zwierząt, uzyskania lepszej wydajności mięsnej ( cielęta ras mięsnych) w 

rozmowach uzyskano stwierdzenie, iż cena cieląt ras mięsnych bardzo wysoka w stosunku do 

możliwości sprzedaży i uzyskania dobrej ceny żywca wołowego. Na terenie działania nie ma 

gospodarstw wielkotowarowych prowadzących chów bydła opasowego na dużą skalę. 

Rolnicy szczególnie ci o większym areale o większej powierzchni użytków rolnych odchodzą 

od jakiegokolwiek chowu zwierząt gospodarskich ze względu na zbyt niskie ceny sprzedaży 

co wiąże się z bardzo małą opłacalnością być może wsparcie bezpośrednie i dopłata do sztuki 

bydła coś zmienią. Wspieranie rolników i mieszkańców wsi w korzystaniu z zewnętrznych 

źródeł finansowania jest realizowane przez sporządzanie wniosków obszarowych - na 

wyższym poziomie w stosunku do roku ubiegłego z uwagi na złożoność i zwiększone 

wymagania wiedzy przy ich wypełnianiu. Opracowań z działania „Modernizacja gospodarstw 

rolnych" oraz z działania „Premie dla młodych rolników" sporządzono mniej z uwagi na zbyt 

wysokie kryterium dostępu, podobna sytuacja miała miejsce w całym kraju. W części 

szkoleniowej i poradach ogólne założenia i perspektywy na okres następny czyli Programu 

Rozwoju Obszarów Wiejskich za lata 2014-2020 

W ramach propagowania odnawialnych źródeł energii na terenie powiatu włocławskiego 

działa Powiatowy Punkt Konsultacyjny ds. Odnawialnych Źródeł Energii z siedzibą w 

Kowalu ul. Piwna 33, tu mieszkańcy powiatu mają możliwość bezpośredniego kontaktu z 

doradcą ds. Odnawialnych Źródeł Energii i zadawania pytań na nurtujące tematy z zakresu 

energii odnawialnej. Popularyzowanie wiedzy na temat wykorzystania odnawialnych źródeł 

energii to rola i motyw działania doradcy. Wykorzystywanie energii wiatru, wody, słońca, 

zasobów geotermalnych i biomasy czyli odnawialnych źródeł energii, rozproszonej 

energetyce odnawialnej to tematy omawiane w czasie spotkań, szkoleń, lustracji i konsultacji. 

Rozmówcy wykazywali zainteresowanie małymi instalacjami solarnymi, do wykorzystania w 

gospodarstwie domowym. Udzielone porady w większości dotyczyły tematyki kolektorów i 

ogniw fotowoltaicznych. Małe elektrownie wiatrowe ze względu na duże koszty i wymagane 



pozwolenia nie znalazły odzwierciedlenia w terenie. Pompy ciepła, na terenie naszego 

powiatu, działają głównie w nowo powstających budynkach mieszkalnych. W czasie rozmów 

z rolnikami podkreślano, że gospodarstwo rolne może być producentem surowców 

energetycznych, wytwórcą energii i jej konsumentem. Alternatywą do paliw kopalnych jest 

produkcja i wykorzystywanie energii wiatru, wody, słońca, zasobów geotermalnych i 

biomasy. Popularyzacja odnawialnych źródeł energii, zapoznanie rolników z programem 

„Prosument" to ważny element popularyzacji tematu omawianego w czasie szkoleń. Jeśli 

chodzi o doradztwo w zakresie prowadzenia produkcji rolniczej w zgodzie ze środowiskiem 

to największym zainteresowaniem rolników z naszego powiatu, wzorem lat ubiegłych, 

cieszyły się opracowania i doradztwo w zakresie pomocy w realizacji lub wdrażaniu działań „ 

rolno-środowiskowo - klimatycznych" w gospodarstwach rolnych. Dopłaty wynikające z 

realizacji zobowiązań rolnośrodowiskowych stanowią dodatkowy, często znaczący wzrost 

dochodu rolniczego. Doradztwo w tym zakresie zwiększa świadomość pro-środowiskową i 

ma wpływ na poprawę warunków środowiskowych gospodarstw. Fakt, że część gospodarstw 

w naszym powiecie położona jest na obszarach Natura 2000, powoduje, że zwiększa się 

zainteresowanie pakietami przyrodniczymi i powoduje prawidłowe gospodarowanie zgodnie 

ze środowiskiem. W 2013 roku część gmin znajdujących się na terenie działania PZDR 

Włocławek została objęta Dyrektywą Azotanową (OSN). Od tego czasu pracownicy 

prowadzą doradztwo dla rolników gospodarujących na tych terenach w formie porad i 

szkoleń. Podstawowym celem analizy sytuacji produkcyjno-ekonomicznej gospodarstw 

rolnych jest ocena sprawności ich działania. Największy wpływ na nią ma efektywność 

wykorzystania posiadanych zasobów majątkowych i kapitałowych, co daje możliwość 

lepszego planowania i realizacji ich rozwoju. Wykorzystywanie tych danych umożliwia 

prawidłowe sporządzenie biznes planu na potrzeby zaciągnięcia kredytu bankowego. Jednym 

z elementów pomocnych rolnikowi w ocenie sytuacji ekonomicznej gospodarstwa jest także 

rachunkowość podatkowa. Znaczna część gospodarstw rolnych w dalszym ciągu pozostaje na 

ryczałtowym systemie rozliczania podatku VAT. Dla świadomego podjęcia decyzji w 

zakresie sposobu rozliczania się z podatku VAT pomocne są szkolenia organizowane z tego 

zakresu. Ilość udzielanych porad w zakresie pozyskania środków finansowych, 

wykorzystywania preferencyjnych kredytów i rozliczania się z podatku VAT na zasadach 

ogólnych świadczą o wzroście świadomości rolników w zakresie zarządzania gospodarstwem 

rolnym. W oparciu o rachunek ekonomiczny rolnicy podejmują decyzje dotyczące oceny 

możliwości rozwoju własnych gospodarstw. Systematycznie rośnie liczba rolników, którym 

rozliczano podatek Vat na zasadach ogólnych oraz podatek dochodowy w gospodarstwach 

podejmujących pozarolnicze działalności. Zainteresowanie to zmusza do poszerzania zakresu 

świadczonych usług księgowych tj. prowadzenie ewidencji zakupu i sprzedaży oraz 

sporządzanie deklaracji podatkowych VAT i rozliczanie podatku dochodowego. Na terenie 

powiatu zbierane są notowania targowiskowe- cotygodniowo na targowisku w Kowalu oraz 

raz w miesiącu na jarmarku w Izbicy Kujawskiej. Ceny wprowadzane są do internetowej bazy 

„Notowania". Ceny targowiskowe z Jarmarku w Izbicy Kujawskiej przesyłane są do 

Ministerstwa za pomocą internetowego Zintegrowanego Systemu Informacji Rynkowej. 

Ponadto zbierane są ceny środków do produkcji na zakończenie każdego kwartału i również 

wprowadzane do bazy „Notowania". Natomiast dla potrzeb Centrum Doradztwa Rolniczego 

w Brwinowie ceny wybranych nawozów zbierane są w I półroczu co miesiąc, w II półroczu 

co kwartał. Informacje te przekazywane są do działu Ekonomiki a następnie do Centrum 

Doradztwa Rolniczego w Brwinowie. Odbiorcami zbieranej i gromadzonej informacji 

rolniczej są rolnicy indywidualni, media lokalne organizacje rolnicze i samorządowe, koła 

łowieckie, firmy ubezpieczeniowe oraz doradcy. W ramach wspierania rozwoju agroturystyki 

i turystyki wiejskiej oraz promowania wsi jako atrakcyjnego miejsca wypoczynku zostało 

zorganizowane jedno szkolenie wyjazdowe, w którym uczestniczyli przedstawiciele powiatu 



włocławskiego. Działania na rzecz zachowania dziedzictwa kulturowego i przyrodniczego 

wsi oraz tradycji kulinarnych regionu, cieszyło się największym zainteresowaniem, zarówno 

jeśli chodzi o doradztwo indywidualne, jak i szkolenia o zasięgu gminnym i sołeckim. 

Podczas tegorocznych targów „Dni Otwartych Drzwi", „Miodowe Lato", „Lato na Wsi", w 

których uczestniczyli przedstawiciele Kół Gospodyń Wiejskich i twórców ludowych, bardzo 

chętnie wystawiano wyroby rękodzielnicze i kulinarne powiatu włocławskiego. W ramach 

działania realizowano również program „Ekologizacja wsi województwa kujawsko-

pomorskiego, kształtowanie postaw i zachowań środowiska wiejskiego poprzez wdrażanie w 

życie tzw. Dobrej Kultury Rolnej". Program jest współfinansowany przez Wojewódzki 

Fundusz Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej w Toruniu. W tym roku w powiecie 

włocławskim w działania proekologiczne włączonych zostało piętnaście gospodarstw rolnych 

z terenu gminy Brześć Kujawski. Program ma na celu ograniczenie wpływu zanieczyszczeń 

pochodzenia rolniczego do środowiska, jak również zapoznanie rolników z obowiązującymi 

zasadami Zwykłej Dobrej Praktyki Rolniczej. W ramach programu odbyło się szkolenie 

dotyczące sporządzania kompostownika. W gospodarstwach odbywały się także lustracje 

mające na celu wprowadzanie odpowiednich nawyków i kształtowanie proekologicznych 

postaw wobec środowiska naturalnego, propagowanie zdrowego stylu życia, zapobieganie 

zanieczyszczeniom punktowym i obszarowym w celu ochrony wody, gleby, powietrza i 

krajobrazu przyrodniczego i promocję proekologicznych metod produkcji. W programie 

ekologizacyjnym przeprowadzony został również konkurs, Komisja konkursowa wyłoniła 

jedno najlepsze gospodarstwo, zakwalifikowane ono zostało do etapu wojewódzkiego. 

Podnoszenie kwalifikacji zawodowych rolników i mieszkańców obszarów wiejskich jest 

realizowane głównie poprzez organizację szkoleń chemizacyjnych dających uprawnienia do 

wykonywania zabiegów ochrony roślin oraz porady wspierające rozwój przedsiębiorczości na 

obszarach wiejskich. Jeśli chodzi o upowszechnianie nowoczesnych rozwiązań technicznych, 

technologicznych i osiągnięć hodowlanych to jest to przekazywanie wiedzy poprzez 

organizację eliminacji powiatowych Olimpiady Wiedzy Rolniczej, współpracę z samorządem 

terytorialnym i organizacjami rolniczymi, przygotowywanie stoisk dożynkowych gminnych i 

powiatowych, wspomaganie w organizacji innych imprez, uczestnictwo w posiedzeniach rad , 

komisji gminnych i powiatowych, uczestnictwo w negocjacjach rolników z firmami obsługi 

rolnictwa wspierając je swoją wiedzą i umiejętnościami. W minionym roku szczególnie dużo 

czasu poświęcono na udział w komisjach klęskowych z uwagi na powszechnie panującą 

suszę. W minionym okresie uczestniczono w 20 konferencjach i szkoleniach. Dotyczyły one 

następujących zagadnień: technologii produkcji ( zbóż, rzepaku, kukurydzy i ich ochrony, 

roślin strączkowych, integrowanej ochrony oraz chowu bydła, trzody chlewnej), podatku 

VAT w rolnictwie i rachunkowości FADN, PRO W 2014-2020, odnawialnych źródeł energii, 

płatności bezpośrednich i programu rolno-środowiskowo - klimatycznego. 

Przewodniczący Komisji zapytał radnych, czy mają pytania do przedłożonej informacji? 

Przewodniczący Komisji zadął pytanie dotyczące gatunków roślin odpornych na suszę? Od 

kilku lat ma miejsca susze. Przewodniczący Komisji  zapytał o poletka demonstracyjne, gdzie 

są one zakładane i czy będą zakładane również w przyszłym roku? 

Pan Jan Jaroszewski specjalista ds. upraw roślin okopowych ODR Zarzeczewo 

poinformował, że jesienią założono poletka demonstracyjne rzepaku ozimego, pszenicy i 

pszenżyta ozimego celem oceny możliwości produkcyjnych w warunkach gospodarstwa, będą 

one stanowiły bazę do odwiedzin w roku 2016. 

Radny Andrzej Stasiak zapytał, czy z ocen poletek demonstracyjnych dokonywana jest 

analiza a dane z tej analizy są publikowane?  

Pan Jan Jaroszewski specjalista ds. upraw roślin okopowych ODR Zarzeczewo 

poinformował, że poletka prowadzi Pan Wojciech Celmer. W tym roku miały zostać 

przeprowadzone bardzo dokładne badania. Opracowania są w trakcie. W ciągu roku musza 



zostać wydane 2 materiały autorskie.  

Radny Andrzej Stasiak powiedział, że w m. Płońsk jest wiele poletek demonstracyjnych. 

Wydawany jest biuletyn w danym roku w którym informują o przebiegu badań. To jest 

ciekawy materiał. Dla powiatu włocławskiego cenny byłby taki zbiór informacji o roślinach 

uprawianych na terenie powiatu włocławskiego.  

Pan Jan Jaroszewski specjalista ds. upraw roślin okopowych ODR Zarzeczewo 

poinformował, że wyniki z poletek prowadzonych na terenie powiatu publikowane są w 

biuletynie wydawanym przez Stacje Doświadczalną Oceny Odmian w Chrząstowie.  

Wobec braku dalszych pytań Przewodniczący Komisji zapytał, kto jest za przyjęciem 

informacji i przeprowadził procedurę głosowania. 

Wyniki głosowania: 

Za-3 

Przeciw-0 

Wstrzymało się -0 

Na podstawie przeprowadzonego głosowania Przewodniczący Komisji stwierdziła, że 

Komisja przyjęła Informację o wykonanych zadaniach za rok 2015 przez Powiatowy Zespół 

Doradztwa Rolniczego we Włocławku z/s w Kowalu  

Informacja o wykonanych zadaniach za rok 2015 przez Powiatowy Zespół Doradztwa 

Rolniczego we Włocławku z/s w Kowalu stanowi załącznik nr 4 do niniejszego protokołu.  

 

6) Informacja o działalności ARiMR w zakresie wypłacanych dopłat bezpośrednich i 

składanych wniosków na rok 2015. 

 

Przewodniczący Komisji powiedział, że Informacja o działalności ARiMR w zakresie 

wypłacanych dopłat bezpośrednich i składanych wniosków na rok 2015. Przewodniczący 

Komisji poprosił Pana Mariusza Stachowiaka – Kierownika Biura Powiatowego ARiMR we 

Włocławku.   

Pana Mariusza Stachowiaka – Kierownika Biura Powiatowego ARiMR we Włocławku 

poinformował, że jeśli chodzi o rok 2015 to liczba wniosków obszarowych wynosiła 7 305 

wniosków obszarowych, w tym 3847 wniosków o płatność z tytułu wspierania gospodarstw 

na obszarach górskich i innych obszarach o niekorzystnych warunkach gospodarowania. 

Wpłynęło 1334 wnioski o przyznanie płatności rolno-środowiskowej  dla płatności 

bezpośrednich realizowana kwota płatności wynosiła 104 209 zł dla płatności ONW 6,5 mln 

zł dla płatności rolno środowiskowych prawie 7,5 mln zł. Planowane nabory q ramach PROW 

na lata 2014-2020 to: Modernizacja gospodarstw rolnych – obszar a, b, c planowany nabór –I 

kwartał 2017 r, Modernizacja gospodarstw rolnych – obszar d. całkowita kwota wynikająca z 

wniosków złożonych w 2016 r. przekracza kwotę 471 mln zł. W chwili obecnej dla naszego 

województwa w tym zakresie jest przyznanych ok 120 mln zł na wnioski złożone w naborze 

2016. Kierownik wyjaśnił: obszar a – priorytet rozwoju prosiąt, b- rozwój produkcji mleka 

krowiego, obszar c- rozwój produkcji bydła mięsnego, obszar d- realizacja technologii 

produkcji, wprowadzenie innowacji, zmiana profilu produkcji, powiększenie skali produkcji, 

poprawa jakości produkcji, zwiększenie wartości dodanej produktu. Inwestycje w 

gospodarstwach położonych na obszarach Natura 2000, proponowany nabór I kwartał 2017 r. 

Restrukturyzacja małych gospodarstw planowany nabór I kwartał 2017.  Wsparcie inwestycji 

w przetwarzanie produktów rolnych, obrót nimi lub ich rozwój. Nabór tematyczny dla 

rolników rozpocznie się 29 września 2016 r. i będzie trwał  do 28 października. Tworzenie 

grup producentów  i organizacji producentów nabór rozpocznie się 30 września  2016 r. i 

potrwa do 28 listopada 2016 r. Premie na rozpoczęcie działalności pozarolniczej  planowany 

nabór I kwartał 2017 r. pula środków dla woj. Kujawsko-pomorskiego na cały okres 

planowania wynosi 6 053 872 Euro. Premie dla młodych rolników Planowany nabór II 



kwartał 2017 r. Pula środków dla Woj. Kujawsko-pomorskiego na cały okres planowania 

wynosi 58 674 775 Euro. Płatności na rzecz rolników kwalifikujących się do systemu dla 

małych gospodarstw , którzy trwale przekazali swoje gospodarstwo innemu rolnikowi.  Nabór 

rozpocznie się 12 września 2016 r. i potrwa do 11 października 2016 r.  

Przewodniczący Komisji otworzył dyskusję. 

Przewodniczący Komisji zapytał radnych, czy mają pytania do przedłożonej informacji? 

Grzegorz Śledziński poprosił Pana kierownika o wyjaśnienie kwestii szkoleń, które mają 

odbyć się we Włocławku.  

Pana Mariusza Stachowiaka – Kierownika Biura Powiatowego ARiMR we Włocławku 

poinformował, że otrzymał list od Miasta i Gminy Izbica Kujawska  w tej sprawie.  

Kierownik powiedział, że kwestia dotyczy dwóch gmin Chodcza i Izbicy Kujawskiej. 

Prelegenci przyjeżdżają z Torunia. Odbędzie się tylko jedno szkolenie, które odbędzie się w 

Biurze ARiMR we Włocławku. Kierownik poinformował, że szkolenie odbędzie się 

6.10.2016r. o godzinie 10:00. Bedzie polegało na opisaniu metody foto na podstawie zdjęć 

lotniczych. Rolnicy maja zastrzeżenia do dokładności tej metody, a to jest jedna z 

dokładniejszych metod.  

Radny Grzegorz Śledziński powiedział,  ze Gmina Izbica Kujawska jest oddalona od 

siedziby ARiMR o 45km co stanowi utrudnienie dla wielu rolników, aby uczestniczyć w 

takim szkoleniu. W szkolenia organizowanych na miejscu frekwencja uczestników jest bardzo 

duża. 

Pana Mariusza Stachowiaka – Kierownika Biura Powiatowego ARiMR we Włocławku 

poinformował, że podczas organizacji kolejnych szkoleń weźmie to pod uwagę.  

Radny Grzegorz Śledziński zapytał, czy któryś z pracowników ARiMR po przeszkoleniu 

nie mógłby przeprowadzić takiego szkolenia w oddalonych gminach.  

Pana Mariusza Stachowiaka – Kierownika Biura Powiatowego ARiMR we Włocławku 

poinformował, że spróbuje się zorientować w tej kwestii. 

Radny Grzegorz Śledziński zaoferował pomoc w organizacji lokalu, w którym mogłoby się 

odbyć takie szkolenie.  

Pana Mariusza Stachowiaka – Kierownika Biura Powiatowego ARiMR we Włocławku 

poinformował, że obecnie prowadzona jest kontrola administracyjna wniosków, która ma 

zostać zakończona do piątku. Od dnia 17 października będzie wypłacana zaliczka w 

wysokości 70% płatności.  

Radny Grzegorz Śledziński zapytał, czy zaliczki będą wypłacane wszystkim rolnikom? 

Pana Mariusza Stachowiaka – Kierownika Biura Powiatowego ARiMR we Włocławku 

poinformował, że tak, z zastrzeżeniem, że złożony wniosek był poprawny i wynik kontroli 

administracyjnej będzie pozytywny. Wypłaty będą trwały do listopada. W zeszłym roku 

zaliczki były w mniejszej wysokości, ale bez kontroli.  

Przewodniczący Komisji zapytał o terminowość wypłacania dopłat rolnikom w  2015 roku? 

Pana Mariusza Stachowiaka – Kierownika Biura Powiatowego ARiMR we Włocławku 

poinformował, że przebiegało to w miarę sprawnie. Jeśli chodzi o dopłaty obszarowe to 

wypłacone zostało 99,59% a ONW 99,04%. Powodem nie 100% wypłacalności najczęściej są 

sprawy spadkowe przeprowadzane po śmierci rolnika.  

Przewodniczący Komisji zapytał członków Komisji, kto jest za przyjęciem informacji i 

przeprowadził procedurę głosowania. 

Wyniki głosowania: 

Za-3 

Przeciw-0 

Wstrzymało się -0 

Na podstawie przeprowadzonego głosowania Przewodniczący Komisji stwierdził, ze Komisja 

przyjęła Informację o działalności ARiMR w zakresie wypłacanych dopłat bezpośrednich i 



składanych wniosków na rok 2015. 

Informacja o działalności ARiMR w zakresie wypłacanych dopłat bezpośrednich i składanych 

wniosków na rok 2015 stanowi załącznik nr 5 do niniejszego protokołu.  

 

 

7) Omówienie sytuacji w rolnictwie w związku z wystąpieniem klęski suszy na terenie 

Powiatu Włocławskiego.  

 

Przewodniczący Komisji powiedział, że od kilku lat na terenie powiatu włocławskiego ma 

miejsce klęska suszy. Sytuacja jest tym bardziej trudna, że w okresie wiosennym miały 

miejsce wymarznięcia. Radny poprosił Komisję o wyrażenie opinii w tej sprawie i zapytał  

jakie działania należy podjąć, aby pomóc rolnikom? 

Radny Grzegorz Śledziński powiedział, że susza na terenie powiatu się skumulowała. Miała 

miejsce w roku ubiegłym i w  tym roku zostało to nasilone. W Gminie Izbica Kujawska od 

prawie 2 miesięcy nie ma żadnych opadów. Drzewa schną, stawy powysychały. Trzeba 

pomyśleć o sposobie udzielenie pomocy rolnikom z terenu powiatu. Rolnicy sieją zboża, 

które nie może zacząć kiełkować, ponieważ ziemia jest przesuszona.  

Radny Andrzej Stasiak przedstawił mapkę przestawiającą obszary dotknięte suszą, która 

stanowi załącznik nr 6 do niniejszego protokołu. Instytut Uprawy Nawożenia i 

Gleboznawstwa – Państwowy Instytut Badawczy w Puławach opublikował kolejny już 12 

raport suszowy. Obejmuje on okres od 21 lipca do 20 września 2016 roku. Wartości 

Klimatycznego Bilansu Wodnego (KBW), na podstawie których dokonywana jest ocena stanu 

zagrożenia suszą, są na większości obszarów Polski ujemne i w porównaniu do poprzedniego 

okresu raportowania uległy one dalszemu zmniejszeniu. Średnio dla kraju wartości KBW w 

stosunku do poprzedniego okresu były niższe o 46 mm. Susza na terenie powiatu 

włocławskiego jest susza jedna  z największych w Polsce.  

Przewodniczący Komisji powiedział, że sytuacja jest tym bardziej trudna ze była ogłoszona 

klęska o wymarznięcia, obecnie klęska suszy i praktycznie to co rolnicy mogą uzyskać to są 

kredyty pomocowe na prowadzenie dalszej działalność. Zaciągali te kredyty kila lat temu i 

teraz. Kredyty trzeba spłacić, a gospodarować trzeba. Przewodniczący Komisji zaproponował, 

aby Komisja zwróciła się z prośbą o przygotowanie projektu stanowiska Rady Powiatu we 

Włocławku w sprawie udzielenia pomocy finansowej dla rolników, którzy ponieśli straty na 

skutek klęski suszy.   

Przewodniczący Komisji zapytał członków Komisji, kto jest za podjęciem wniosku  i 

przeprowadził procedurę głosowania. 

Wyniki głosowania: 

Za-3 

Przeciw-0 

Wstrzymało się -0 

Na podstawie przeprowadzonego głosowania Przewodniczący Komisji stwierdził, ze Komisja 

podjęła wniosek, który został skierowany do Zarządu Powiatu i stanowi załącznik nr 7 do 

niniejszego protokołu.  

  

8) Sugestie i wnioski komisji do projektu budżetu Powiatu Włocławskiego na rok 2017 

z uwzględnieniem założeń do projektu budżetu Powiatu Włocławskiego na rok 2017 

wynikających z uchwały nr 309/16 Zarządu Powiatu we Włocławku z dnia 19 

września 2016 roku.  

 

Przewodniczący Komisji poprosił Panią Joannę Głąbicką – pracownika Wydziału 

Finansowo-Księgowego o przedstawienie założeń do projektu budżetu Powiatu 



Włocławskiego na rok 2017 wynikających z uchwały nr 309/16 Zarządu Powiatu we 

Włocławku z dnia 19 września 2016 roku.  

Pani Joanna Głabicka - pracownik Wydziału Finansowo-Księgowego powiedziała, że 

Zarząd Powiatu we Włocławku przygotował założenia do budżetu na rok 2017. Wydatki 

pozostały na  tym samym poziomie co w zeszłym roku na rok 2016. Nie ma zaplanowanego 

wzrostu wynagrodzeń. Jeśli chodzi o wydatki remontowe i inwestycyjne to komisja może 

zgłaszać swoje propozycje do zarządu Powiatu, które ostatecznie przeanalizuje. Na 2017 są 

zaplanowane inwestycje remontowe dotyczące modernizacji dróg i budowy domków 

jednorodzinnych pod potrzeby dzieci z Domu Dziecka w Lubieniu Kujawskim. Jeśli komisja 

złoży swoje wnioski to zostaną rozpatrzone przez zarząd. Dochody zaplanowane na 2017 

stanowią m.in.: subwencje, dotacje, udział w podatkach, dochody ze Skarbu Państwa.  

Radny Grzegorz Śledziński zapytał, czy pałac w Brzeziu został sprzedany. 

Pani Joanna Głabicka - pracownik Wydziału Finansowo-Księgowego powiedziała, że  

pałac nie został sprzedany, ale  został ogłoszony drugi przetarg.  

Przewodniczący Komisji zapytał, ilu chętnych zgłosiło się w 1 przetargu? 

Pani Joanna Głabicka - pracownik Wydziału Finansowo-Księgowego odpowiedziała, że 

zgłosiła się jedna osoba.  

Przewodniczący Komisji zapytał członków Komisji, czy mają jakieś propozycje lub sugestie 

do projektu budżetu na 2017 r.? 

Nie było żadnych propozycji. 

Uchwały nr 309/16 Zarządu Powiatu we Włocławku z dnia 19 września 2016 roku stanowi 

załącznik nr 8 do niniejszego protokołu.   

 

 

10) Sprawy różne. 

 

Przewodniczący Komisji zapytał członków Komisji, czy mają sprawy, które należałoby 

poruszyć w tym punkcie? 

Nie było żadnych głosów.  

 

11) Zakończenie obrad. 

 

Przewodniczący Komisji w związku ze zrealizowaniem porządku obrad dokonał dnia 27 

września 2016 roku o godzinie 15:00  zamknięcia obrad Komisji Rolnictwa.  

 

     Przewodniczący Komisji Rolnictwa 

 

                        Bogdan Domżalski 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Ze Starostwa Powiatowego protokołowała: 

Marta Szarecka ……………………………….. 


